
 

<AZ ÚR ÉNNÉKEM ŐRIZŐ PÁSZTOROM> 

  

 
Várjuk hittanosaink rajzait! Nektek mit 

jelent, hogy Jézus a jó, őriző pásztor?.  

 

VIRÁGVASÁRNAP TÖRTÉNT 

Április 10.-én, a délelőtti istentiszteleten hittanosaink is 

szolgáltak (balra). A délután is a gyerekekről szólt (lent): a 

tojásírás, a tojásfestés és a szeretetvendégség mellett 

<meggratuláltuk> a rajzpályázatunk nyerteseit is.  

 



GYÜLEKEZETI KRÓNIKA 

 

Húsvét hétfőjén Nt. Zichy Emőke prédikált és 

kérte az áldást, az istentiszteleten szolgáló 

kórusunk és a gyülekezet tagjaira egyaránt. 

 

 

Május elsején Szabó 

Levente végezte az igei 

szolgálatot. Ám az ifjú 

teológus-növendékünk 

aznap nem csak a 

lelkeket frissítette fel, 

hanem a testeket is: jó 

szokása szerint ő volt a 

túra-vezető. 

A Somló-hegyet vettük 

be, a jó levegő mellett. 

 

 

              

Az anyák napi kiskórus üzenete 

- Édesanyánktól tanulhatjuk meg! 

A missziós parancs értelmében, örömmel 

kereszteltük meg Gellért <testvérünket>. 

 



 
Az idén négy ifjúban ébredt bizonyságtévő LÉLEK! 

 

Konfirmandusaink szokás szerint a gyülekezet előtt 

tettek személyes vallást, megerősítő döntést hozva 

Krisztus és az Ő egyháza mellett. 

Ez egy rendkívül súlyos és felelősségteljes döntés, 

nem kevesebb múlik ugyanis azon, hogy Krisztus 

követőivé válunk, mint a boldogságunk, testi és 

lelki kiegyensúlyozottságunk és nem utolsó sorban: 

az ÜDVÖSSÉGÜNK! 

Néha (?) magunkra és magunkba kell néznünk: vajon 

mennyire tartjuk az egykor tett ígéretet és fogadalmat, 

hogy Jézus Krisztusnak igaz követi, református keresztyén 

anyaszentegyházunknak egész életünkben hűséges, 

úrvacsorával rendszeresen élő, szolgáló és áldozatkész 

tagja leszünk?! 

Pisch Ferenc: Szenvedésen át vezet az út 
 
Szenvedésen át vezet az út a mennyországba, 
Keresztünket felvéve, így juthatunk az örökkévalóságba. 
Ha Jézus, példáját követve, felvesszük keresztünket, 
Általa elnyerjük és megtaláljuk örök-üdvösségünket. 

 
Olykor nehéz és göröngyös az út a mennyország felé, 
De visszatalálva jutunk az útra, az örökkévalóság-felé. 
Néha letérünk az útról, és nem követjük a Krisztusi tanítást, 
Az e világi dolgokhoz ragaszkodunk, félretéve a hitvallást. 
 
Vegyük fel keresztünket, ahogy az ÚR is értünk tette, 
Hogy mindannyian eljuthassunk, majd az örök életre. 
Ne szégyelljük magunk és valljuk meg az Urat, 
Mert csak Jézus Krisztuson, át találjuk meg az utat! 

 

Jöjjetek én hozzám mindnyájan, akik 

megfáradtatok és megterheltettetek, és én 

megnyugosztlak titekek. Vegyétek föl magatokra az 

én igámat, és tanuljátok meg tőlem, hogy én szelíd 

és alázatos szívű vagyok: és nyugalmat találtok a ti 

lelkeiteknek. Mert az én igám gyönyörűséges, és az 

én terhem könnyű.                          Mt. 11.28 

A legutolsó, amit egy megterhelt ember szeretne, egy újabb teher. 

A Mt. 11:28 alatti igét akkor értjük meg, ha rájövünk, hogy az iga 
vagy járom jellemzően két állat befogására való. Ezt az igát a két 
állat nyakába tették és így tudták együtt húzni a terhet - a 
Törvényben tiltották, hogy közös járomba fogjanak különböző 
fajtájú állatokat. Az emberré lett Krisztus nem azt kéri, 
hogy helyette, vagy érte vedd fel a jármot, hanem azt, hogy vele 
együtt állj be a szolgálatba és vele együtt hordozd a terhet. Így fogsz 
nyugalmat találni a lelkednek és ezért lesz gyönyörűséges az iga és 
könnyű a teher. 

* forrás: https://hit.kiszamolo.hu/2022/01/23/mi-volt-jezus-igaja/  
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https://www.youtube.com/watch?v=AuQ4efpeZd4 

Az Isten által Pártfogónk-nak 

küldött Szent Lélekkel együtt és 

által szolgált énekkarunk az idei 

06.06.-i pünkösdi istentiszteleten. 

Draskóczy László, Hans Petit és 

Gárdonyi Zoltán a capella ill. 

orgona kíséretes kórusműveivel 

hívogattuk Szentlélek Istent Jöjj el! 
https://youtu.be/ueqCxz2l5Vk  
 

https://youtu.be/EaRiiIQLHkI 
 

 

A pünkösdi istentiszteleten vendégünk volt BUSCH PÉTER legátus 

2022.06.06.-n elhangzott prédikációja az 5.-6. oldalon olvasható 

A Szegeden élő, magyartanárként 

végzett szerző - jelenleg a Pápai 

Református Teológiai Akadémia 

végzős hallgatója református 

lelkipásztor szakon - kisiskolás 

kora óta ír. 2013-ban megnyerte az 

első országos krimi-író pályázatot, 

nemrég jelent meg első kötete is 

Boszorkánypöröly címmel, illetve 

megnyerte az <Álljon meg egy 

novellára> című pályázatot is. 

http://www.refdunantul.hu/hir/mutat/23549/ 

 
Június 12.-én volt a hittanosaink tanévzáró istentisztelete. 

 

Hittanosaink több csoportban és 

szólóban, duettben szerepeltek, az 

istentiszteleti liturgiához illően. 

 
De volt még egy ok az örömre: ismét volt keresztelő! 

 

Nem éltem még e föld színén, Te 

értem megszülettél, még Rólad mit 

sem tudtam én, tulajdonoddá tettél. 

https://www.youtube.com/watch?v=AuQ4efpeZd4
https://youtu.be/ueqCxz2l5Vk
https://youtu.be/EaRiiIQLHkI
http://www.refdunantul.hu/hir/mutat/23549/


 
BUSCH PÉTER legátus pünkösdi prédikációja gyülekezetünkben textus: 1Jn 5,6-12 

Drága Testvérek, ünneplő gyülekezet! Kegyelem Néktek és Békesség!  

János első levele a Szentlélek Istenről, a Szentháromság egy örök és igaz Istenének egyik személyéről beszél, aki az 

idők végezetéig nekünk adatott, aki által a Szentháromság Isten mindig velünk van, és minket soha el nem hagy. A 

mai Igénk Róla beszél, mint bizonyságtevő Lélekről. A Lélek bizonyságot tesz Krisztusról. Ez a Lélek munkája: 

bizonyságot tenni az Úr Jézus Krisztusról. A Szentlélek Isten mindig Krisztusra mutat, soha nem önmagára, és nem 

is önmagát dicsőíti meg, hanem mindig Jézus Krisztust. 

Ennek a bizonyságtevő Léleknek munkáját szeretném a szívetekre helyezve kicsit elemezni, 3 pontban. 

1/ A Lélek munkájának az eredménye a Szentírás.  

Pál azt mondja, hogy a teljes Írás Istentől ihletett. Nem emberek találták ki. Egyszerűen túlságosan tökéletes. 

Végtelenül gazdag. A Szentírás tökéletességét látva az ember megsejthet valamit Isten tökéletességéből.  

És a Szentírás tartalmazza az Evangéliumot: 

 mely szerint Isten elküldte a Fiát, Jézust, aki a Krisztus,  

 aki emberré lett Isten, és bűntelenné lett ember egy személyben,  

 és aki vállalva a mi bűneinkért járó büntetést, elhordozta Isten bűngyűlölő haragját, 

  meghalt értünk, feltámadt,  

 és meghirdette az emberek szabadulását a bűn és a halál fogságából.  

Ez a bizonyságtétel nem emberek bizonyságtétele: Elfogadjuk ugyan az emberek bizonyságtételét, de Isten 

bizonyságtétele nagyobb, mert Isten bizonyságtétele az, amellyel Fiáról tesz bizonyságot. 

Ez a meghirdetett Evangélium, egyszerűen a hallás által szabadulást okoz az embereknek. Az ember hallja, és hiszi. 

Hiszi, és megszabadul.  

Testvérek, az Evangélium hatalom; Isten hatalma az minden hívőnek üdvösségére. Hatalom arra, hogy az embert 

megragadja Isten, és a bűn fogságából a Krisztus-követés szabadságába áttegye. Egyszerűen megfogja az embert Isten 

az Ő Igéjével, és áthelyezi az egyik térfélről a másikra. Áthelyezi a bűn, a halál és a hitetlenség világából a hit, az 

üdvösség és az örök élet világába. 

2./ A Szentlélek Istennek ebben a pontban kiemelni szánt munkáját szavakkal egykönnyen nem is tudnánk leírni. Erre 

a <hatásra> a Szentírás több fogalmat is használ.  

Krisztus azt mondja Nikodémusnak, hogy az ember újjászületik. Újonnan kell születni. De úgy is lehet fordítani: hogy 

felülről kell születni. Krisztus azt is mondja, hogy Lélektől kell születni. Pál azt mondja, hogy kapjuk a Szentlelket. 

De azt is mondja, hogy Isten Lelke lakik bennünk, illetve, hogy Lélek által élünk. Nikodémus nem érti először, hogy 

Jézus miről beszélt azon az éjszakán, amikor Nikodémus elment hozzá. Vénember újjászületik? Hogyan lehet ez? Át 

kell élnünk az újjászületést. Szükséges nektek újonnan születnetek, mondja Krisztus. Nem ajánlatos, nem ildomos, 

hanem szükséges. Nélkülözhetetlen. Ezen áll, vagy bukik az ember üdvössége. Aki Lélektől születik, csak az üdvözül.  

Ezt teszi Isten az emberekkel generációról generációra. Az ember megszületik, ez a teremtés csodája, és aztán 

újjászületik, ez a megváltás csodája.  

Az ember kapja a Lelket és ezzel együtt a hitbizonyosságot, hogy részesül Krisztus kereszthalálával és feltámadásával 

szerzett megváltó munkájában. Ez a Szentlélek belső bizonyságtétele lesz az embernek személy szerinti hitévé, 

meggyőződésévé és üdvbizonyossággá. Aki a Lelket kapja, az az életet kapja. 



Aki a Lelket kapja, az megváltott ember. Megváltott, és meg is változtatott ember.  

Megváltott, mert Krisztus megváltotta őt, és megváltoztatott, mert a Szentlélek Isten megváltoztatta őt. Annyira 

megváltoztatta, hogy már nem ugyanaz, aki volt. Egy új ember. Valósággal újjászületett. A Lélektől született újjá. 

Elkezdi teremni a Lélek gyümölcsét. Szeretet, öröm, békesség, türelem, szívesség, jóság, hűség, szelídség, 

önmegtartóztatás. A Lélek gyümölcse. Nem a Lélek gyümölcsei, hanem a Lélek gyümölcse. Ez a kilenc tulajdonság 

egyszerre az egy gyümölcs. Olyan, mint egy szőlőfürt, amelyen több szőlőszem van.  

Ez tehát a Lélek gyümölcse. Ezt kellene teremnünk. Kire jellemző ez a kilenc dolog egyszerre? Ki mondhatja el ezt 

magáról? Egyedül a Krisztus.  

Az ember magától a Lélek gyümölcsének az ellenkezőjét fogja teremni. Szeretet helyett gyűlöletet, békesség helyett 

haragot. És Pál mégis azt mondja, hogy aki a Lélek szerint él, akit a Lélek vezet, az termi a Lélek gyümölcsét. Akit a 

Lélek vezet, az elkezd Krisztushoz hasonlítani. Ahogyan a Lélek mindig Krisztusra mutat, ahogy a Lélek Krisztusra 

mutat a Szentírás által, úgy a Lélek Krisztusra mutat a megtért ember által is. A Lélek használ minket, hogy 

Krisztusról tegyen bizonyságot.  

Pál egy helyen a Léleknek ezt a hatását úgy fogalmazza meg, hogy akik a Lélek által élnek, éljenek is a Lélek szerint. 

Ha a Lélek által újjászülettünk, nem élhetünk többé úgy, mintha mindez meg sem történt volna. De mindezt úgy is 

meg lehet fogalmazni, még egyszerűbben, hogy látszódjon rajtunk, hogy kiben hiszünk. Ha nem látszódik rajtunk, 

hogy kiben hiszünk, akkor szégyent hozunk az Ő szent nevére. A mai Igénk ezt így fogalmazza meg: Aki nem hisz 

Istenben, az hazuggá teszi őt, mert nem hisz abban a bizonyságtételben, amellyel Isten bizonyságot tesz Fiáról. 

3./ A bizonyságtevő Lélek itt munkálkodik közöttünk. Ennek kézzelfogható bizonyítéka  

 először is a Szentírás, Isten Igéje;  

 másodszor az ember újjászületése a Lélek által;  

 harmadszor pedig, ennek az előző kettőnek a következménye: az EGYHÁZ.  

Mert ahol Isten Igéje létezik, ott Isten Igéjét hirdetik is. Ahol Isten Igéjét hirdetik, ott az emberek újjászületnek a Lélek 

által. És ahol az emberek megtérnek, ott elkezd épülni a gyülekezet.  

Minden gyülekezetre - ahol Lélek által újjászületett emberek vannak-, így erre a gyülekezetre is igaz, hogy már a 

puszta létetek is a bizonyságtevő Lélek munkája.  

A Szentlélek Isten gyülekezetekbe hívja mindazokat, akik Krisztushoz tartoznak. Olyan ez, mintha a Szentlélek Isten 

kiáltaná Isten népe által a világba, hogy nem tűnünk el soha. Lehet, hogy üldöz a világ, lehet, hogy ellenünk van a 

világ, lehet, hogy ostromol minket a világ, de nem tűnünk el soha. Amíg a föld létezik, lesznek rajta olyan emberek, 

akik Krisztust követik; ha pedig ennek a világnak üt az órája, Isten mindent újjá teremt majd, és csak olyanok 

maradnak akkor, akik Krisztust követik. Mi nem tűnünk el soha. Még a világ is előbb tűnik el, mint mi. Minket Isten 

tart meg. Ő tart minket életben. Aki újjászületett, aki Lélektől született ember, annak lelki élete is van. Annak már 

szüksége van a lelki táplálékra is. Aki termi a lélek gyümölcsét, annak szüksége van a Lélektől kapott utánpótlásra, 

hogy ne merüljön ki. És olyanná lehet, mint a folyóvizek mellé ültetett fa, amely idejekorán megadja gyümölcsét, és 

levele nem szárad el. Ez a Lélek munkája a gyülekezetben. Isten nemzedékről nemzedékre kiválasztja, Lelke által 

pedig elhívja a Fia által megváltottakat egy közösségbe. Az életet kapottak közösségébe. Akié a Fiú, azé az élet; 

akiben nincs meg Isten Fia, az élet sincs meg abban. A Szentlélek Isten hív, csatlakozz az élők gyülekezetébe!  

A Szentlélek Isten legyen és maradjon velünk közösségben! 

A Szentlélek Isten őrizzen meg Benneteket a Vele való közösségben! 

Ámen 



 
„Énekeljetek az Úrnak új éneket, Énekelj az Úrnak te egész Föld!” /96. zsoltár/ 

- Mórocz Ildikó rovata 

 

 
 

 

2. Zengje föld s az ég: eljön már az Úr, 

Fenség és erő előtte vonul, 

Szépség követi, fény és méltóság, 

Boruljon elé az egész világ 

3. Ragyogjon az ég, a föld vigadjon, 

Tenger hulláma vígan harsogjon, 

Örüljön a rét s minden kis virág 

Fönn a hegytetőn s erdőben a fák! 

4. Hűséges az Úr, közeledik már, 

Meglátja a föld, akit várva vár. 

Általa, Vele, szent vagy Alkotó, 

S aki Tőled jött, a Vigasztaló. 

A 96. zsoltár közismert népi dallamra (Hopp, ide, tisztán – pl. Bárdos Lajos: Magos a rutafa kórusművét) 

- Az ének elhangzott a kórus istentiszteleti szolgálatában, augusztus 21.-én. 

JÉZUS CSODÁINAK LISTÁJA * 

 A víz borrá változtatása a kánai 

menyegzőn  

 A csodálatos halfogás   

 A második csodálatos halfogás  

 A vihar lecsendesítése 

 Kenyérszaporítás   

 Második kenyérszaporítás   

 Vízen jár  

 Jézus színeváltozása  

 Hal szájában talált érme  

 A fügefa megátkozása  

 Jézus Feltámadása  

 Jézus halála pillanatában a nap 

elsötétedik és a templom függönye 

középen kettéhasad  

 Jézus megjelenik Mária Magdolnának 

és a tanítványoknak feltámadása után 

 Jézus mennybemenetele 

 Jézus és a szamáriai asszony 

 Jézus gyógyításai 

 Halottak feltámasztása 

 Ördögűzések 

 * forrás: WIKIPÉDIA 

 FELHÍVÁS: Szeretettel várjuk kórusunk próbáira az 

énekléssel is szolgálatot tevőket! 

 

PRÓBÁINK 

helye: a református 

templom gyülekezeti 

terme 

 

ideje: keddenként 

17.30-19.30 

 

Raffaello Sanzio: A csodálatos halfogás (1515) 

JÉZUS A JÓ PÁSZTOR! - Nt. Zichy Emőke lelkipásztor igehirdetése alapján 



Keszthely, református gyülekezet - 2022.09.11.  

Szeretett testvéreim! 

 
A bibliában a legtöbbször szereplő állat nem a kutya, nem is a macska, hanem a BÁRÁNY. Már az 

ószövetségben is előjön a kép; az újszövetségben pedig János evangélista párhuzamot állít: Mi az övéi 

vagyunk, az Ő bárányai. (A legújabb énekeskönyvünkben 821 sorszám alatt van régről ismert énekünk: Isten 

szívén megpihenve címmel; ennek sorai közt énekeljük: Mi cselédek, Ő a gazda, Ő miénk, s övéi mind.)  

 

Sokáig azt gondoltam gyermekfejjel, hogy Isten igazán választhatott volna mást a bárány helyett, amikor 

minket állathoz hasonlít. Amikor azt mondjuk valakire, hogy <birka>, akkor nem éppen hízelgünk, 

kedveskedünk; inkább azt gondoljuk: buta, irányítható a másik. Nos, 20 évvel ezelőtt végeztek egy kutatást, 

amelyben meglepő módon azt állapították meg, hogy a bárányoknak egy egészen különleges képességük 

van: több mint 50 ember arcát képesek megkülönböztetni, és akár két év múlva is felismerni. A bárányok 

nagyon gazdag érzelemvilággal rendelkeznek, ki is tudják fejezni az érzéseiket. Vonzódnak a mosolygós, 

jókedvű pásztorukhoz, de azt is meghallják, ha épp mérges a gazda.  

Milyen fontos a hallás, nekünk, embereknek is! <Azért a hit hallásból van, a hallás pedig az Isten igéje 

által> - olvassuk a Római levélben (10:17). Ahhoz, hogy megismerjünk valakit, meg kell hallgatnunk, mit 

és hogyan mond. Isten szavát, kijelentéseit is meg kell hallanunk, hallgatnunk, ha meg akarjuk Őt ismerni. 

 

A jó Pásztor 

 

Milyen szép, hogy mi protestánsok a gyülekezetvezető istenszolgáinkat (így engem is) lelkipásztornak 

nevezzük. Ám egyetlen JÓ PÁSZTOR van: KRISZTUS, Ő az, aki ebben (is) tökéletes!  

Ézsaiás prófétánál (40:11) azt olvassuk: 

<Mint pásztor, úgy legelteti nyáját, karjára gyűjti a bárányokat, ölébe veszi őket, az anyajuhokat szelíden 

terelgeti.>  

Mennyire szép, hogy Isten úgy mutatkozik be – ld. Jézus példázatát az elveszett bárányról -: utánamegy 

annak az egy báránynak! Így tesz velünk is, ha eltévednénk; Ő keres minket, s megtalál, visszavezet a helyes 

útra, az övéi közé.  

Amikor a (jó) pásztor megszólal, a bárányok tudják, hogy nem azért hívja a nyáját, mert meg akarja verni 

őket, hanem, hogy megetesse, vagy más legelőre vigye az övéit. Ezékiel próféta könyvében így szól hozzánk  

Isten szava: 

 <Én legeltetem juhaimat, és én keresek nekik pihenőhelyet - így szól az én Uram, az ÚR.     Az elveszettet 

megkeresem, az eltévedtet visszaterelem, a sérültet bekötözöm, a gyengét erősítem, a kövérre és az erősre 

vigyázok; úgy legeltetem őket, ahogy kell.>  (- 34:15-16)  

Legyen hallásunk arra: egy JÓ PÁSZTORUNK van, s mindenkinek megvan a szerepe a saját környezetében, 

gyülekezetében, s Isten nagy nyájában is.  

 

János evangéliumának 10. fejezetéből egy hosszabb szakaszt olvasok – válogatott versekkel -: 

 

<Bizony, bizony mondom néktek: A ki nem az ajtón megy be a juhok aklába, hanem másunnan hág be, 

tolvaj az és rabló. A ki pedig az ajtón megy be, a juhok pásztora az. Ennek az ajtónálló ajtót nyit; és a 

juhok hallgatnak annak szavára; és a maga juhait nevükön szólítja, és kivezeti őket. És mikor kiereszti az 

ő juhait, előttük megy; és a juhok követik őt, mert ismerik az ő hangját. Idegent pedig nem követnek, 

hanem elfutnak attól: mert nem ismerik az idegenek hangját. Ezt a példázatot mondta nékik Jézus; de ők 

nem értették, mi az, a mit szólt nekik. Újra mondta azért nekik Jézus: Bizony, bizony mondom néktek, 

hogy én vagyok a juhoknak ajtaja. Mindazok, a kik előttem jöttek, tolvajok és rablók: de nem hallgattak 

rájuk a juhok.  

Én vagyok az ajtó: ha valaki én rajtam megy be, megtartatik, és bejár és kijár majd, és legelőt talál.  

A tolvaj nem egyébért jő, hanem hogy lopjon és öljön és pusztítson; én azért jöttem, hogy életük legyen, és 

bővölködjenek. Én vagyok a jó pásztor: a jó pásztor életét adja a juhokért. >  
 

Mit is jelentett Jézus idején pásztornak lenni? 



 
A terület, ahol az ige szavai elhangzottak, nemigen volt alkalmas mezőgazdasági művelésre, csak leginkább 

állattenyésztésre, juhok tartására. Ezen a hegyes-völgyes, sziklás fennsíkon azt jelentette pásztornak lenni, 

hogy az ember élete csupa veszély: Tolvajok, akiknek semmi sem drága, farkas, amely rátör a nyájra, 

ragadozók. Ott voltak a sziklák, a hasadékok, ahova könnyen becsúszhatott egy bárány, és a pásztornak 

utána kellett menni, ha pásztor volt, és nemcsak béres. Még az élete árán is utánamenni, és kihúzni, kiemelni 

abból a szakadékból, abból a mélységből, a biztos pusztulásból. A védelem pedig a karám: kőből rakott, 

kerített fal, amelynek a tetejére tövises ágakat tettek. Az ajtó? Az ajtó maga a pásztor. Ugyanis éjjel 

odafeküdt a pásztor az ajtóba, és szó szerint maga lett az ajtó. De ajtó volt akkor is, amikor reggel kiengedte 

a juhokat, és az ő keze alatt, óvó, vizsgáló szeme előtt mentek ki a juhok. Amikor visszatértek a legelőről, 

megint csak a pásztornak a gondoskodó, gyógyító keze volt ott rajtuk, mert úgy engedte be őket, hogy előbb 

megvizsgálta: nincs-e bennünk bogáncs, nem betegek-e, nem támadta-e meg őket valamilyen parazita.  

 

Mint láttuk, már az Ószövetségben is ott van a gyökere ezeknek a pásztori Igéknek, amikor így vall a 

zsoltáros a 23. zsoltárban: „Az Úr énnékem őriző pásztorom…” Egészen világos a kép, hiszen ismerték, 

mégis nehezen értik azt, amit Jézus mond! S ott volt a messiás-várásnak az ígérete, várakozása is, hiszen 

Ézsaiás próféta is úgy hirdeti a Messiást, hogy Ő majd jó pásztora lesz a népnek; hűséges pásztora, aki a 

gyöngéket felemeli. Erre is utal vissza János evangéliumában olvasott igeszakasz. 

 

… kissé odébb: 

 

<Én vagyok a jó pásztor; és ismerem az enyéimet, és engem is ismernek az enyéim,  Amiként ismer engem 

az Atya, és én is ismerem az Atyát; és életemet adom a juhokért. Más juhaim is vannak nékem, a melyek 

nem ebből az akolból valók: azokat is elő kell hoznom, és hallgatnak majd az én szómra; és lészen egy 

akol és egy pásztor. Azért szeret engem az Atya, mert én leteszem az én életemet, hogy újra felvegyem azt. 

Senki sem veszi azt el én tőlem, hanem én teszem le azt én magamtól. Van hatalmam letenni azt, és van 

hatalmam ismét felvenni azt. Ezt a parancsolatot vettem az én Atyámtól.  
 

Imádkozzunk! 

 

Urunk, Istenünk! Te, Aki a világmindenséget teremtetted szavaddal, a semmiből, Te, Aki a rendnek az 

Istene vagy, és hatalmasabb mindennél, magasztalunk Téged azért, hogy szólhatunk Hozzád. Magasztalunk 

Téged; nem csak, mint Teremtőnket, hanem mint Megváltónkat. Hiszen Te nem olyan Isten vagy, Aki 

megteremted, létrehozod művedet, és magára hagynád, hanem kijelented Magad, mint Gondviselő Mennyei 

Édesatya. Hálát adunk a megváltásért, s azért, hogy bár a Te törvényednek eleget tenni nem tudunk, mégis a 

kegyelmedre bízhatjuk magunkat; és vallhatjuk, hogy ez a kegyelem mindenre elégséges. Kérünk, 

cselekedd, hogy Igéd magvetése szívünkbe hullva jó talajra leljen; hogy tudjunk méltó gyümölcsöt teremni 

hozzád, a Te dicsőségedre, és a mi fele-barátaink javára! Kérünk, mindenható Istenünk, add, hogy 

meghalljuk Igédet, hogy az Úr Jézus Krisztus nekünk Pásztorunk, s mi az Ő legelőjének nyája vagyunk. 

Szent Fiadért, a Jézus Krisztusért kérünk! Ámen.  
 

     

 



FRANCESCO PETRARCA (1304. 07. 20.- 1374.07.19) 

Siratom elmúlt éveim… 

Siratom elmúlt éveim, mikor csak 

halandó dolgok gyönyörét akartam, 

s holott szárnyam volt, nem szálltam magasban, 

hogy nem silány példát adnék a kornak.  

 

Ki látod, vétkeim hogy megtiportak, 

Ég Ura, láthatatlan, halhatatlan, 

eltévedt lelkemet segítsd a bajban, 

s bennem kegyelmesen pótold a korcsat. 

 

Ha már viharban s háborúban éltem, 

haljak meg békén, és ha itt-lakásom 

nem volt dicső, legyen elköltözésem. 

Ami időm még hátravan s halálom 

kezedbe tészem, nyújtsd kegyesen értem, 

tudod, te vagy reményem e világon. 

(fordította: Sárközi György) 

 

<Az új élet Krisztusban bűnbánattal kezdődik.> 

(Surján Magdolna képe – Erdélyi keresztyének) 
 

 

       

         Káliz Sajtos József: Szebb létre vágyva 

 

 

Uram, jól tudod, hogy’ borzaszt a világ förtelme. 

De adj időt, mégiscsak e bolond koldusnak, 

add meg, hogy az élet italát hörpöljem. – 

 

A kevéske jó, mit eddig kaptam, nem elég. 

Mutasd meg, ennél sokkalta szebb a földi lét.  

Tudom, egyszer mindenért meg kell majd fizetnem. 

 

De töltsed meg sanyarú létem poharát mennyei  ízekkel. 

Nézd, utolsó csöppig kiittam éveim keserűjét. 

Szélesszed el, Uram e kősűrű éjt. ---- 

- Megjelent: STÁDIUM - 5. évf. 3. számában -2016 

 

 

Az úrvacsora sákramentuma elsősorban Jézus Krisztus áldozatának tényét jelzi, a tények nyelvén mondja el 

az evangéliumot. „Az Ő teste a keresztfán énérettem olyan bizonyosan megáldozatott és megtöretett, 

vére pedig kiontatott, amilyen biztosan szememmel látom, hogy az Úrnak szolgája a kenyeret 

számomra megtöri és a poharat nékem nyújtja" (Heidelbergi Káté 75. kérdés-felelet). Ugyanakkor az 

úrvacsora a reménység sákramentuma, mert nemcsak emlékeztet az Úr halálára, hanem a jövendő ígéretét is 

adja, a Bárány menyegzőjének előképeként (Jel 19,7). 

Az egyház története során nagy viták voltak arról, hogy miként lehet értelmezni Jézus jelenlétét az úrvacsora 

jegyeiben. Magyar református meggyőződésünk szerint az úrvacsora jegyei nem változnak át Jézus testévé 

és vérévé. Ugyanakkor valljuk, hogy az élő, megdicsőült Krisztus az úrvacsorában valóságosan jelen van, és 

velünk teljes valójával közösségre lép. Ez a valóságos jelenlét azonban – ahogyan az igehirdetésben is – a 

Szentlélek által történik. „Mi a Szentlélek munkája által olyan bizonyosan részeseivé válunk az Ő 

valóságos testének és vérének, amilyen bizonyos az, hogy a szent jegyeket az Ő emlékezetére testi 

szánkba vesszük" (Heidelbergi Káté 79. kérdés-felelet). 

forrás: https://reformatus.hu/egyhazunk/istentiszteleti-rendek/ 

https://reformatus.hu/egyhazunk/istentiszteleti-rendek/


MINTHA – KÖNTÖS LÁSZLÓ ÍRÁSA /Archív 

Nézem a tévét, valami politikai vitaműsort, s ahogy lenni szokott, hirtelen jön egy hirdetés. Egy új típusú 

autóról, amit így próbálnak meg népszerűsíteni: „Egy új élet kezdete”. Kommunikációs fogásnak nem rossz: 

vegyél valamit, amitől nemcsak életkörülményed fog megváltozni, hanem te magad is. Új életet nyersz. 

Kétségtelen, egy új autó tényleg lehet öröm. De hogy egy új élet kezdete lenne egyben, azt kétlem. Az 

ember, legyen bár az autója vagy bármije bármilyen fantasztikus technológiai csoda is, marad ugyanolyan 

esendő, halandó és nyomorult, amilyen volt.  

A mai uralkodó gondolkodásnak egyetlen célja van, mégpedig az, hogy az ember ne foglalkozzon többé 

létének alapvető kérdéseivel. Vannak még problémák –hangzik ez a beszéd -, de még egy kis igyekezet, de 

még egy kis javítgatás, s aztán egyhamar kirajzolódik előttünk a szép jövő, az új élet reményével, a tökéletes 

emberrel, akinek immár önmagán kívül semmire sincs szüksége: beteljesíti önmagát. Ez a mi mai kultúránk 

egy „mintha kultúra”: tegyünk úgy, mintha halál nem létezne, tegyünk úgy, mintha az emberi lét lényegében 

problémamentes lenne, tegyünk úgy, mintha az ember erkölcsi elégtelensége nem létezne. Vannak még 

ugyan problémák, de azok mindig mások, és csakis mindig mások „szakszerűtlensége” miatt nem bírnak 

megoldódni. De valójában megoldhatók lennének. Naná. 

Szokás az elmúlt néhány száz esztendőt úgy leírni, mint a korábban soha nem látott „haladás” történetét. Ez, 

még ha technológiailag igaz is, az emberi öntudat története szempontjából semmiképpen sem. Inkább 

mondanám azt, hogy az, ami történt, az öntudatvesztés története. Az ember megfeledkezett önmagáról, s 

begubózva a jelenbe ebben a világban kívánja magának berendezni az örökkévalóságot. Úgy tesz, mintha. 

Ez a mintha kultúra az öntudatlan emberi lét kultúrája. 

Ez a mintha kultúra azért hazug, mert az emberi életnek egyetlen alapkérdése van: a halál. S itt nem 

egyszerűen az a kérdés, hogy az egyes ember szembe mer-e nézni saját természetes halálával, s van-e 

pszichológus, aki ezen segíteni tud. A kérdés ennél sokkal több és lényegibb. Ha ugyanis van halál, mint 

végső és mindent megpecsételő hatalom, akkor az emberi életnek végső soron semmi értelme nincs. Akkor 

az emberi élet nem több mint véletlenszerűség, átmenetiség ebben a valóságnak nevezett valamiben, amiről 

semmit nem lehet tudni. Akkor az emberi élet a halandóságnak kitett öntudatlan vegetáció, amelynek az az 

egyetlen tartalma, hogy egymás gyilkolásában „ki marad életben”. Hosszú távon senki sem. Minden 

történetnek vége szakad egyszer, ugyebár. 

Az emberi életnek csak akkor van értelme, ha összefüggésbe lehet hozni valamivel, ami túlmutat az 

átmenetiségen, a halandóságon, a végességen, az emberi nyomorúságon, vagyis mindenen, amit biblikusan a 

bűn valóságának nevezünk. Mert a bűn nem valamiféle járulékos eleme az egyébként tökéletességre képes 

embernek, hanem a bűneset óta az ember „természetes” létállapota. Az ember története a paradicsom óta a 

bűn története. 

A Húsvét ott kezdődik az ember életében, amikor rádöbben, hogy magától nem bír megszabadulni „e 

halálnak testéből”, s ekként élete önmagában, úgy ahogy van, értelmetlen, jelentés nélküli és végső soron 

céltalan. Kárhozatra ítélt. Az öntudatra jutás az, amikor az ember meglátja önmaga valódi létállapotát. Innen 

látva az emberi létet derül ki igazán Istenre szorultságunk, s a Lélek által nyílik meg az út a meghalt és 

feltámadott Krisztussal való közösséghez. S ez a Krisztusban - lét immár nem csak afféle rajongó érzelmi 

kapcsolat, hanem Krisztus maga az új létalap. S a Benne - lét túlmutat ezen a biológiai léten és időn, nem 

része a halál, sőt amelyben osztozva végérvényesen megtörtént a halál halála. S ez, és csakis ez a 

Krisztusban nyert új lét az élet. Az ember meghalása a bűnnek, s végérvényes beteljesülése a feltámadott 

Krisztusban. Ehhez képest minden, amit ez a világ magában kínálni tud az „új életről”, nem több mint 

illúzió. Viszont Krisztusban ez a világ is tartalmat és értelmet nyer.                                                           

                                                                   Megjelent a Reformátusok Lapja 2012. április 8-i számában 



GYEREK-SAROK 

 
        Egészítsd ki! 

1.      Én vagyok az ………. : ha valaki rajtam át megy be, megtartatik, az bejár és kijár, és legelőre talál.  
2.      Én vagyok a jó ………….. . A jó pásztor életét adja a juhokért.   
3.      Én vagyok a jó pásztor, én …………… az enyéimet, és az enyéim ………… engem.  
4.      Más juhaim is vannak nekem, amelyek nem ebből az ………. valók. 
5.      Engedjétek hozzám jönni a kisgyermekeket, és ne tiltsátok el tőlem őket, mert ilyeneké az ………. 

…………….. . 
6.      Bizony, mondom néktek: aki nem úgy fogadja az Isten országát, mint egy ……………., semmiképpen 

sem megy be abba. 

 

Mk 10:13-16. – Jézus 

megáldja a gyermekeket. 

Ekkor kisgyermekeket vittek 

hozzá, hogy megérintse őket, 

a tanítványok azonban rájuk 

szóltak. Amikor ezt Jézus 

észrevette, megharagudott, és 

így szólt hozzájuk:  

 

"Engedjétek hozzám jönni a 

kisgyermekeket, és ne 

tiltsátok el tőlem őket, mert 

ilyeneké az Isten 

országa. Bizony, mondom 

néktek: aki nem úgy fogadja 

az Isten országát, mint egy 

kisgyermek, semmiképpen 

sem megy be abba." Ekkor 

átölelte és kezét rájuk téve 

megáldotta őket. 

Színezd ki kedved szerint az üres ábrákat! 

 
1Sám 17,12-23; 32-37  
/Olvasd el a bibliai részt!/ 
Dávid annak az efrátai embernek volt a fia a júdai 
Betlehemből, akinek Isai volt a neve, és nyolc fia 
volt. Ez az ember Saul idejében már öreg volt 
ahhoz, hogy bevonuljon a férfiakkal.  
De Isai három nagyobbik fia hadba vonult Saullal. 
Annak a három fiának, akik hadba vonultak, ez 
volt a neve: az elsőszülötté Eliáb, a másodiké 
Abinádáb, a harmadiké pedig Sammá.  
Dávid volt a legkisebb. A három nagyobb elment 
Saullal. Dávid el-elment Saulhoz, de visszatért, 
hogy apjának juhait legeltesse Betlehemben. 
 
Milyen rossz cselekedetei voltak Dávidnak?  

 



Képes beszámoló a hittanos táborról 

Gyülekezetünk gyermekei minden évben szívesen jönnek hittanos táborunkba. Így volt ez idén is, hiszen a 

bázis a jól megszokott gyenesdiási kemping volt, ahol minden adott a testi-lelki épüléshez. Szabó Barnabás 

és Szabó Levente pedig nem csak teológiai tudással rendelkeznek, de kiváló sportolók és edzők is voltak.  

E vidám képekkel köszönjük a sok segítőnek és a helyszínt biztosítóknak az önzetlenséget, munkájukat. 

  

  

 

 

 

 
 



A nagy melegben jó volt hűsölni egy kicsit 

 

 
TI VAGYTOK AZ ÉLET SÓJA – ÉS SÓTÖRŐI 

Milyen is lehetett a zsákruha? 

 
 

 
JÁRD A LAPATÁT! 

 
ZÁRÓ- CSOPORTKÉP 

 

 

MEGÚJUL 

KÍVÜL ÉS 

 BELÜL IS! 

 

Talán, lesz új 
lépcsőnk is? 

Isten adja a 
növekedést! 

 

 

Kedves, jó kedvű adakozóink! Céladományt szeretettel fogadunk az új lépcsőnk megépítéséhez. 



Gyülekezetünk képviseltette magát a 2022-évi REND-en is 

    Az Úr kegyelméből immár kilencedik alkalommal kerülhetett megrendezésre a REND 

- a Református Egyházi Napok-Dunántúl - elnevezésű református fesztivál.  A háromnapos (július 1-3) 

rendezvénynek második alkalommal adott otthont Pápa városa (az 1612 évi körmendi zsinaton 

megalakult Dunántúli Református Egyházkerület eredeti központja), volt püspöki székhely. 

 

Gyülekezetünk különítménye, a 12 <tanítvány> 

Zichy Emőke lelkésznő és Dr. Gallé Tibor 

gondnokkal az élen, közösen hallgatta meg az 

Újtemplom előtti téren, az egyházkerület, a pápai 

egyházmegye és a város református egyházi 

elöljáróinak ünnepi megnyitóját, majd 

„szétszéledve” felkerestük egy-egy előadás 

színhelyét.  

A közel 100 program közül minden korosztály tagja 

találhatott lelki- vagy mindennapi életét érintő 

előadást, istentiszteletet, áhítatot, rétegtalálkozót, 

könyvbemutatót, kiállítást (a kicsik 

gyermekfoglalkozásokat); hallgathatott feltöltődést 

hozó komolyzenei-, vagy vidám kikapcsolódást 

jelentő koncerteket. 

A város vezetői a fesztivál idejére rendelkezésre 

bocsátották a belváros nagy részének tereit (március 15. 

tér, Főtér), templomait (Újtemplom-1941-, Ótemplom-

1784-), református iskoláit (Református Gimnázium- 

„Refi-”, Teológiai Akadémia), kialakítva a helyszíneket 

összekötő „Református utcát” is.  

A nevezett utcaszakasz egyik oldalán számos kis sátornál 

egyházművészeti, népművészeti alkotásokat, hitéleti 

kiadványokat (Kálvin Kiadó) vásárolhattak az 

érdeklődők, míg a másik oldal asztalainál éhüket és 

szomjukat olthatták a programhelyek között ingázók. 
 

 

A „református utca”-beli sétát, 

vásárlást, a Pannonia Reformata 

Múzeum-i (Ótemplom) látogatást 

örömteli (össze-)találkozások tették 

emlékezetessé. 

 

Gyülekezetünk 

<Nőszövetségének> 

jelen lévő tagjai nagy 

figyelemmel 

hallgatták meg P. 

Tóthné Szakács Zita 

elnök-asszony nagy 

érdeklődést kiváltó 

előadását a patinás 

<Refi> Gimnázium 

dísztermében; 

„A nőszövetség a 

gyülekezet belmissziós 

csoportja” címmel. 

 

Délután pedig - a Főtéren időzve - Pápa Város 

Fúvószenekara harsona-hangjai vidámítottak 

bennünket. 



     Az összes program a vezérige, vagyis az Úrban való öröm köré épült, néhányat kiemelve:  

- Öröm és lelkészi hivatás (Máté László) 

- Öröm és szeretethálózatok – Urunk vonzásában (Csermely Péter) 

- Öröm és identitás (Köntös László)… 

- Öröm és kultúra (Horváth Gergely) 

- Miért az öröm a fő üzenete a Bibliának (dr. Németh Tamás) 

- Minek lehet örülni az életben? (dr. Nemes Pál) 

 

Ennek a hitbeli és lelki összetartozást megjelenítő rendezvénynek 2022 évi vezérigéje „Örüljetek az Úrban 

mindenkor”, utalva Pál apostol Filippiekhez írt levelében (4.4) megfogalmazott örömre való serkentésre. 

„A valódi öröm az Úr ajándéka és mivel ez az öröm valódi öröm ez az öröm állandó öröm. Örüljünk 

mindenkor! – hangsúlyozza az apostol. Vagyis ez az öröm független a külső körülményektől. Gyökössy 

Endre ezt az örömöt, „mégis örömnek” nevezte. 

 

 

 Ez az öröm „együttes”közös öröm is. Magányos öröm nincs. Így hitben élve valójában az elmagányosodott 

ember öröme is „együttes” öröm: közösség a feltámadott Úrral” - hallhattuk Steinbach József 

igehirdetésében mi is! Püspök Úr mélyhitű, emberien őszinte szavai adtak lelki útravalót gyülekezetünk 

kis csapatának; nem csak a hazavezető, hanem hosszabb Útra is! 

                                                                                        Dr Czencz Kornélia                                                                                       

                                                                                            presbiter 

 

 


